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I. Elnökségi ülés 
 

A szeptember 2-i ülés kezdetén Süle András elnök az aktuális helyzetről szólva elmondta, 
hogy új tendenciák jelentek meg a járványhelyzetben a vírusfertőzöttek számának emelkedése 
miatt. Ezt aggasztó jelként értékelte. Beszámolt arról, hogy a szakmai rendezvényeket sorra 
szervezik át az on-line térbe, így a CPH és a Rozsnyay emlékverseny is online rendezvény 
lesz. Mostanra szinte nem maradt személyes találkozással járó esemény, de a kamara 
szeptember 5-i küldöttgyűlését – a megfelelő óvintézkedések mellett – megtartják, a 
Területi Elnökök Értekezlete szintén videókonferencia keretében fog tanácskozni. 

 
Ezt követően az elnökség tagjai egyperces, néma felállással emlékeztek az augusztus 19-én 

elhunyt Szabó Sándor, örökös tiszteletbeli elnökre.  
 

Az előző ülés óta történtekről szólva az elnök elsőként a kórházi kiszerelésű gyógyszerekről 
szóló, augusztus 10-i egyeztetést említette. Ezt a Gottsegen György Országos Kardiológiai 
Intézet képviselője, Kira Dániel kezdeményezte. Az egyeztetés indoka, hogy a nagykiszerelésű 
csomagolás csökkenthetné a nagymennyiségű veszélyes hulladékot. Süle András hozzátette, 
hogy az átállás nemcsak a törzskönyvezési eljárás költségei miatt kérdéses, hanem stabilitási, 
gyógyszer-technológiai problémák is felmerülhetnek, például a tartályokban lévő sok ezer 
tabletta súrlódása, nedvességgel való érintkezése nyomán. A nagyobb blisztereket nehéz az 
osztályok igényeire szabni, és ha gyógyszertári kiszerelésre van szükség, akkor a 
nagykiszerelés nem éri el a célját. A megbeszélés során az a döntés született, hogy Kira Dániel 
összeállítja a releváns gyógyszerek listáját, azt a KKTSZ véleményezi, majd a közös listával 
fordulnak az OGYÉI-hez. 

 
A hozzászólók megemlítették, hogy ez egy régi probléma, amelyet már sokszor körüljártak, de 
kielégítő megoldást, amely kedvez a felhasználóknak, de nem okoz jelentékeny 
költségnövekedést a gyártóknak, eddig nem találtak. Elhangzott az is, hogy a kórházi 
gyógyszerészeknek is könnyebb lenne, ha a gyártó az ő igényük szerint csomagolná a 
gyógyszert; a 4-500-as bliszter jól kezelhető lenne. A lényeg, hogy legyen a kórháznak 
lehetősége a választásra. A megfelelő méret, kiszerelés a közbeszerzéseknél elbírálási szempont 
lehetne, ámbár ezt jogilag kikényszeríteni nem lehet. A megjelentek szerint az ötletnek nincs 
nagy realitása, de érdemes újra megpróbálni. 
 
 

OGYÉI Tisztigyógyszerészi minikonferencia 
 

Az augusztus 26-i konferenciának körülbelül 350 körüli követője volt. Érzékelhető – 
jegyezte meg az elnök -, hogy az OGYÉI egy komplett kommunikáció-sajtós csapatot is 
segítségül hívott azért, hogy jobban láthatóvá tegyék a hatóságot és a hatóság tevékenységét a 
közvélemény és a szakmai közélet számára. Az aktuális témát, a koronavírus-járványt 
különböző szempontokból járták körbe az előadók az OGYÉI, a gyógyszer-nagykereskedők, a 
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közforgalmi gyógyszertárak, az intézeti gyógyszerellátás és a Kamara szemszögéből. Ez 
utóbbit Hankó Zoltán elnök képviselte; az intézeti helyzetről Süle András tartott előadást. A 
konferencián az új orvostechnikai eszközök felhasználásának szabályozásról is elhangzott egy 
technikai jellegű eligazítás. Süle András megkérte Kovács Ildikót, hogy segítse kideríteni, hogy 
a kórházi gyógyszertárak forgalmazónak számítanak-e, mert a szabályozás az intézeti 
gyógyszertárak tekintetében nem egyértelmű. Amennyiben igen, akkor számos feltételnek, 
minőségbiztosítási követelménynek kell megfelelniük. 
 
Az elnök a folytatásban jelezte, hogy valódi diszkusszió folyt több témában is, így például a 
gyógyszer-nagykereskedelmi lánc márciusi kríziséről és a könnyített gyógyszerkiadás 
támogathatóságáról. Külön üdvözölte a tiszti-főgyógyszerész zárszavát, ami – szerinte - 
optimizmusra adhat okot. Ebből idézett: „Az emberiség önmaga legnagyobb ellensége. Jelenleg 

ugyanez igaz a gyógyszerészekre is. Ki kellene lépniük a tárák mögül és egészségügyi 

szolgáltatást nyújtva szolgálni a betegeket. Nem pedig dobozokat adogatni nekik. Az expediálás 

kizárólagosságában nincs jövő. Ez egy olyan cselekmény, amit át fog venni az internet, a gépek 

és a (közepesen) jól képzett asszisztensek. Az a tény, hogy a gyógyszerészek egyetemi 

diplomával rendelkeznek és egészségügyi szakembernek tekintik magukat, felelősséggel jár. A 

betegek mostaninál jóval színvonalasabb és kiterjedtebb szolgálatának felelősségével.” (Martin 
Shulz, 2005.) 
 
 

Oktatási szimpózium 
 

Az augusztus 31-i rendezvényen a Gyógyszerésztudományi Karok dékánjai ismertették – 
mintegy követendő, jó gyakorlatként - saját projektjeiket. Beszámolójukból kiderült, hogy 
szilárdnak és egységesnek tűnik az elhatározás a szakmai tárgyak és a gyakorlat hangsúlyosabb 
oktatására. Kérdések azonban maradtak még, így például az, hogy felmenő rendszerben kezdjék 
a reformot az egyetemek vagy fokozatosan álljanak át az új curriculumra. Süle András kiemelte 
a gyógyszerész-képzés minőségbiztosításáról szóló előadást, és szerinte progresszív 
gondolkodást tükröz az akkreditáció új szerepe is. Hasznos volt a képzőhelyi különbségekről 
szóló előadás, amelyben összehasonlították a tanterveket – folytatta az értékelést. Kiderült, 
hogy hol, mit, hány órában, milyen kredittel tanítanak, és kiderült az is, hogy Debrecenben a 
legmagasabb a nem szakmai tárgyak aránya. Süle András hiányolta azonban a konklúziót, mivel 
kevésnek tartotta a „törekedni kell a konszenzusra” – megállapítást.  
 
 

Aggregáció 
 

Az EAHP FMD kérdőívet minden tagországi képviselő és elnök megkapta – számolt be Süle 

András a fejleményekről. A cél, hogy megtudják: hogyan viszonyul a hivatás az aggregált 
kódok felhasználásához. Fontos, hogy számokkal támasszuk alá az igényt az összevont kódok 
használatára – tette hozzá. 
 
 

COVID-fejlemények 
 

Süle András arról beszélt, hogy a járványhelyzet hogyan borította fel az ellátás megszokott 
rendjét. Úgy látta, hogy a hagyományos betegellátás megsínylette ezt az időszakot. Főleg a 
krónikus betegek ellátása akadt meg, és sokan nem csak a különleges intézkedések, hanem a 
félelem miatt maradtak ellátás nélkül.  
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Többen kifogásolták a „Covid-tagadás” és az ezzel összekapcsolt oltásellenesség megjelenését. 
Az egyik gyógyszerész kollégára utalva hangzott el, hogy célszerű lenne etikai vizsgálatot 
kezdeményezni ellene, mert nagy a felelőssége, és tudománytalan álláspontot közvetít a 
médiában. (Az ügynek valószínűleg országos kamarai szinten lesz folytatása.)  
 
 

Munkacsoportok beszámolói 
 

A munkacsoportok beszámolóját Kovács Ildikó kezdte a szakmai kollégiumokról szóló 
rendelet ismertetésével. A javaslattevő, véleményező és tanácsadó szakmai testületnek 63 
tagozata van, köztük a Kórházi klinikai gyógyszerészeti és a Gyógyszerellátási gyógyszerészet 
tagozat. A jogi munkacsoport vezetője visszásnak tartotta az ingyenes külső szakértők 
bevonását. (A témáról ld. még: rövidhírek). Az elnök megkérte Kovács Ildikót, hogy járjon 
utána az egy hónapnál hosszabb szakmai gyakorlatosok javadalmazásának. Az elnök kérdésére, 
miszerint ha a szakmai gyakorlatost egy hónapig közforgalmi, majd egy hónapon át kórházi 
gyógyszertárban foglalkoztatják, akkor – az egy hónapi gyakorlatot meghaladó időtartam miatt 
- kell-e javadalmazást megállapítani számára, a munkacsoport-vezető nemleges választ adott, 
mivel költségvetési szervnél javadalmazás nélkül lehet szakmai gyakorlatra érkezőket 
foglalkoztatni.  
 
A finanszírozási munkacsoport nevében Hümpfner Rózsa adott tájékoztatást arról, hogy a 
finanszírozási kérdőívet kiküldték, már harminchárom vissza is érkezett. Felmérések zajlanak 
közbeszerzési témában is, gyűjtik a beszerzési adatokat - jelezte. Kiderült, hogy az elvégzett 
képalkotó diagnosztikai eljárások és a kontrasztanyag aránya nem kongruál, de ennek okait – a 
feladat kiszervezésének és a kapcsolódó szerződések, beszerzések dokumentumait – a kórházi 
menedzsmentnek kell benyújtania, nem a kórházi gyógyszerészeknek kell bemutatniuk.  
 
Merczel Sára az oktatási munkacsoport nevében számolt be a MESZK kötelező 
továbbképzésre vonatkozó javaslatairól. Úgy látta, hogy érdemes lenne ebbe bekapcsolódni. A 
munkacsoport javaslatot tett a kórházi klinikai területen dolgozó asszisztensek kötelező 
továbbképzése keretében az „Intézeti gyógyszertárak alap- és szakfeladatai” megnevezésű 
blokk bevezetésére. A munkacsoport segít a 15+5 órás képzés megvalósításában is. Merczel 

Sára szerint az új képzés hiánypótló, és biztos alapokat nyújt ahhoz, hogy az asszisztensek 
segíthessék a gyógyszerészek munkáját. Viszont úgy látta, hogy célszerű lenne az előadók előírt 
gyakorlati idejét 10-ről 5 évre csökkenteni. A munkacsoport szükségesnek látta Rózsa Melinda 
ill. a MESZK folyamatos tájékoztatását, és kérte, hogy a jövő évi képzések megtervezéséhez 
az elnökkel tartsanak egy megbeszélést. 
 
Richter Katalin a betegbiztonsággal foglalkozó munkacsoport tevékenységéről elmondta, 
hogy elkészült a gyógyszerelési hibák gyűjtéséhez a klasszifikációs rendszer és útmutató 
végleges magyar fordítása. Ezzel kapcsolatban várják a munkacsoport tagjainak véleményét. 
Minél hamarabb szeretnék elérhetővé tenni mások számára is. A cél az egységes formában 
történő adatgyűjtés. A gyűjtést az osztályos gyógyszerészekkel kezdenék el, és jó lenne, ha az 
elnökség tagjai is bekapcsolódnának – jelezte. A hozzászólók szerint is fontos lenne a 
kérdőíveket, adatokat széles körben elérhetővé tenni. Ezen cél teljesülésének számos 
előfeltétele van: gyakorlati, technikai, finanszírozási. Egyelőre a tesztüzem zajlik. A távolabbi 
tervek között szerepel videók készítése egyes problémák gyakorlati megoldására – zárta 
beszámolóját a munkacsoport vezetője. 
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A témát Pongrácz Gábor folytatta, aki elmondta, hogy több cégtől is árajánlatot kért a KKTSZ 
tervezett honlapjának elindítására, és úgy látszik, a megvalósítás anyagi fedezete is 
rendelkezésre áll.  
 
Tátrai Tibor a közösségépítés terén – mivel minden közösségépítő program elmaradt - sok 
újdonságot nem tudott megosztani az elnökséggel. Tolna megyével továbbra sem volt sikeres a 
kapcsolatfelvétel – adta tudtul. Jelezte, hogy a feltételek megváltozása miatt valószínűleg más 
megoldásokat kell keresni a közösség- és a kapcsolatépítésre. Jelenleg a gimnáziumok biológia-
kémia tagozatosainak meglátogatását és a jövő évi pályázatokat készítik elő.  
 
Koncz Mária hasonló gondolatokat fogalmazott meg. A regionális fórum megkezdése ilyen 
körülmények között irreális – fogalmazott, ezért más lehetőségeket, együttműködési módokat 
kell keresni. A kommunikáció eddigi eredményeit azzal jellemezte, hogy „felvettük a 
láthatósági mellényt”. A kamara honlapjára és FB-oldalára is felkerültek a KKTSZ anyagai.  
 
Pongrácz Gábor titkárságvezető tájékoztatta az elnökséget a Felügyelő Bizottság augusztus 17-
i elnökségi ülésén történtekről. A Felügyelő Bizottság az elmaradt áprilisi ülését követően 
tételesen átnézte a területi szervezet 2019. évi számláit, valamint a tevékenységére vonatkozó 
anyagokat - elnökségi ülések, küldöttközgyűlések dokumentumait -, melyeket rendben találtak. 
A július 15-i NAV tájékoztató levél kapcsán ellenőrzésre kerültek 2020. I félévének 
dokumentumai is. A féléves időarányos gazdálkodás számai alapján a területi szervezet év végi 
pénzügyi eredménye kedvezően alakul, ami lehetőséget teremt az elnökség által meghatározott 
célok és fejlesztések megvalósításához. A tervek között szerepet a saját honlap létrehozása, 
valamint továbbképzés szervezése gyógyszerészek és gyógyszertári szakdolgozók részére.  
A Felügyelő Bizottság tevékenysége a során az elnökségi határozatokat, azok nyilvánosságra 
hozatalát folyamatosa ellenőrzi. Elhangzott továbbá, hogy augusztus hónapban az elnökség 17 
alkalommal hozott határozatot új tag felvételéről; mely növekedés örvendetes. 
 
Becskeházi-Tar András úgy látta, hogy minőségbiztosítás terén nem sok minden történt. A 
témával foglalkozó rendezvények ősszel várhatók még; kérdés, milyen formában. Jelenleg azon 
gondolkodnak, hogy miképp lehetne a módszertani levelek kiadását előmozdítani. Szerinte nem 
kellene késlekedni, meg kellene kérdezni az OGYÉI-t, hogy mi a helyzet az anyagokkal. Nem 
világos, hogy a rendelkezésre állási és levonulási tervnek van-e aktualitása, dolgozni kell rajta 
vagy sem; különben most is érvényben van – zárta ismertetését.  
 
A beszámolókat követően elhangzott egy javaslat a pécsi, szakdolgozók számára is akkreditált, 
kórházi gyógyszerészeti pontszerző képzésen való részvétel támogatásáról, amelyet az 
elnökség elfogadott Eszerint az asszisztensi résztvevők számára a KKTSZ hozzájárulna a 
szállásköltséghez, feltéve, hogy egyáltalán sor kerül a rendezvényre. Az e célra szánt 
költségvetési keretet az elnökség egyhangúan elfogadta.  
 
 

II. Küldöttgyűlés 
 
Az elnökségi ülést követően, délután került sor a Kórházi-Klinikai Területi Szervezet 
küldöttgyűlésére. A 25 területi küldöttből 20 fő jelent meg; megfelelően nagy számban 
biztosítva a határozatképességet. Süle András megkérte a résztvevőket, hogy viseljenek 
maszkot, majd ismertette a technikai részleteket, a határozatképesség feltételeit. Egyben 
tájékoztatta a küldötteket arról, hogy – költséghatékonysági okokból – a jövőben nem bíznak 
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meg parlamenti gyorsírót a küldöttgyűlések dokumentálására, hanem az ülésről készülő 
hangfelvétel leirata alapján készül a jegyzőkönyv. 
Ezek után következett a lebonyolításhoz szükséges tisztségekről való szavazás. A levezető 
elnök: Süle András, a KKTSZ elnöke lett, jegyzőkönyvvezetőnek Pongrácz Gábor 
titkárságvezetőt, hitelesítőknek Ferdinandy Csillát és Takács Gábort választották meg.  
Mivel a tavalyi tisztújító választás során négy fő országos küldöttel kevesebb került 
megválasztásra, ezért a helyek betöltése érdekében a küldöttközgyűlés választói gyűlésként 
került megtartásra. Az alapszabály szerint a szabályos lebonyolításhoz további bizottságok 
kijelölése is szükséges. A Szavazatszámláló Bizottság tagjainak - Bocsi Hajnalka vezetésével - 
Juhász Klaudiát és Hantos Mónikát, a Mandátumvizsgáló Bizottság tagjainak Majorné dr. 

Stelbaczky Zsuzsát, Gyimesi Nórát és Richter Katalint választották meg a küldöttek. A 
napirendet a módosítással együtt elfogadták.  
Ezt követte az elnöki beszámoló a tisztújítás óta eltelt időszak eseményeiről. (Megj.: mivel az 

előző tájékoztatókban, továbbá az elnökségi ülésen elhangzott beszámolók ismertetése során 

egyes eseményekről már részletesen beszámoltunk, most csak azok kiemelt vonatkozásairól; ill. 

a kommentárokról tudósítunk.)  
Süle András 2020 eddig eltelt időszakáról bevezetőjében annyit jegyzett meg, leginkább a 
pandémiára utalva, hogy senki sem számított arra, ami történt. A kiemelt események 
felsorolását az MGYK tisztújításával kezdte. „Örömünkre szolgált, hogy a vezetői testületbe 
több KKTSZ-tag is bekerült” – kommentálta az eseményt. 
 
Beszámolóját az ASHP Midyear Clinical Meeting 2019 című rendezvénnyel folytatta. A 
meghívást a magyar kórházi gyógyszerészet elismerésként értékelte; az amerikai kórházi 
gyógyszerészek kongresszusán ugyanis beszámolót kértek a magyar klinikai gyógyszerészeti 
fejlesztések helyzetéről.  
 
Az ÁEEK és az ESZ ZRt. egyeztetések - adósságrendezés, konszolidáció – márciusban 
folytatódtak. Emlékeztetett arra a helyzetre, amikor az egyik legfőbb kórházi gyógyszer-
nagykereskedő tömegesen függesztette fel a gyógyszerszállítást késve fizető partnerei számára. 
Az eset rámutatott a finanszírozás egyensúlytalanságára – emelte ki. Egy kormányzati 
rendelkezés nyomán csaknem minden központosított közbeszerzésbe került. A 
járványhelyzetben az egyik legnagyobb probléma a raktározás volt – vetették közbe az elnökség 
tagjai. Fokozatosan érkeztek gyógyszerek, az elosztásról az ÁEEK rendelkezett, ám az 
esetlegesen lejáró készítményre vonatkozóan cserelehetőség nincs - sorolták a tapasztalatokat. 
A COVID-megbetegedések kezelésében az evidenciákon alapuló döntéshozatal nem mindig 
érvényesült – fűzte tovább a gondolatot Süle András. 
 
Megalakult az ECPhA (European Council for Pharmacy Education Accreditation), amelynek 
célja a képzések európai szintű, kölcsönösen elismert akkreditációja. Megvalósulásával a 
bármely európai országban szerzett továbbképzési pontszámokat bármely tagállamban 
elfogadják. Több társzervezet (PGEU, ESCP, EAFP) alapítóként csatlakozott a rendszerhez. 
 
A gyógyszergyártók, a nagykereskedelem képviselői, a MAGYOSZ és a hatóságok is részt 
vettek a szerializáció első évének értékelő konferenciáján, február 25-én. A jelenlegi stabilitási 
időszak lezárása a Covid miatt várat magára – hangzott el. A konferencia legfontosabb témája 
fals riasztások kezelése volt.  
 
Február 27-én tartották meg a magyar EP képviselőkkel való találkozót. Ezen megállapodás 
született a megbeszélések folytatásáról.  A járvány miatt erre még nem került sor, de várható a 
következő forduló. 
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A MESZK-kel a kötelező szakmacsoportos pontszerző továbbképzésekről volt egyeztetés. 
Feladatunknak tekintettük a kórházi gyógyszerészi asszisztensek számára külön képzés 
indítását. Oktatási munkacsoportunk az új képzési javaslatot azóta már kidolgozta – tudhatták 
meg a jelenlévők.  
 
Több, a gyógyszerészeket érintő, konfliktust illetve problémát okozó kormányzati intézkedés 
is történt ebben az időszakban. Az elnök az egészségügyi dolgozók egyszeri bérkiegészítését 
említette először, amelyből a közforgalomban dolgozó gyógyszerészek kimaradtak, majd a 
kiskereskedelmi adót és „ebbe a vonulatba illeszkedik” – tette hozzá – a könnyített 
gyógyszerkiváltás, mellyel kapcsolatban gyógyszer-, beteg- és adatbiztonsági aggályokat 
fogalmazott meg a kamara.  
 
A gyógyszerészképzési tantárgyrefomról folyó tárgyalásokat a SE részéről már az új dékán, 
Antal István folytatta. Az egyetemen, minden évfolyamon már új tanterv szerint indul el az 
oktatás, tehát nem felmenő rendszerű váltás következik az idei tanévtől.  
 
A június 30-i, „International Hospital Pharmacy Against COVID” webkonferencián határozott 
konszenzus alakult arról, hogy a bizonyítékokon alapuló gyógyítás alapelvétől túl könnyen 
eltért az egészségügy. Könnyen lábra kaptak az álhírek, a tudománytalan elméletek.  
Ugyanezzel a témával foglalkozott az OGYÉI minikonferenciája. „Hogyan éltük meg és jelen 
állás szerint mi a helyzet?” – tette fel a kérdést az elnök. „Három tényező képez komoly 
problémacsomagot: az egészségügyi rendszerek felkészültsége, az információhoz való 
hozzájutás és a kapacitások” - adta meg a válaszok kereteit. Az egyes országok felkészültség 
tekintetében különböző szinteken állnak, eltérő stratégiákkal dolgoztak – állapította meg. Új 
módszerek jelentek meg, mint a telemedicina. Az biztos, hogy a krónikus betegek ellátása 
hátrányt szenvedett a hagyományos ellátás visszaszorulása miatt – szögezte le. Az 
átlagfinanszírozás miatt a fekvőbeteg-ellátásban nem használták ki az aktív ágyszámokat, mert 
elérték a plafont – hangzott el. A kapacitás terén a gyógyszerellátásban hiányok és 
készletfelhalmozás is előfordult. Egyéni védőeszközökből is hiány volt tapasztalható. Az elnök 
a humán erőforrás biztosításának módszerei közül megfelelőnek tartotta az állomány 
szegmentálását, ami lehetővé teszi, hogy – fertőzés esetén - ne mindenki kerüljön karanténba.  
 
Az információs kihívások között sorolta fel pl. a gyógyszer- és információhiányok miatti 
érzelmi hatások, pánikreakciók, terápiás aggodalmak megjelenését, amelyek miatt sokan 
alternatív készítményekre álltak át. Az új terápiák kapcsán egy új kifejezés jelent meg: ráutaló 
bizonyíték, ami azt jelenti: lehetséges, hogy jó lesz. Az elnök szerint a szakmai és a laikus 
oldalról jövő nyomás ellenére nem szabad a tudományos szempontokat háttérbe szorítani. 
Kétélű fegyvernek minősítette az indikáción túli gyógyszeralkalmazás lazább engedélyezését, 
ami utólag is sok kérdést vet fel hatósági oldalról is. 
Ebben a helyzetben a kórházi és klinikai gyógyszerészek feladatai közé sorolta – többek között 
- a gyógyszer-alkalmazási szabályok betartását, az újabb tudományos eredmények gyűjtését, 
feldolgozását és az aprólékos gyógyszeres terápia-egyeztetést, áttekintést, a farmakovigilanciát. 
Ne felejtsük el – figyelmeztetett -, hogy legfőbb feladatunk a tudományos igényesség 
képviselete a döntéshozásban. 
Az előző időszakra vonatkozó elnöki beszámolót a küldöttgyűlés elfogadta. 
 

A küldöttközgyűlés következő napirendje a titkárságvezetői beszámoló volt. Pongrácz 
Gábor röviden bemutatkozott az új küldötteknek, és megemlítette, hogy a húsz éves 
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munkaviszonya jó rálátást nyújt a kamara munkájára. Beszámolójában elsőként hivatali 
adminisztrációs feladatait ismertette.  
Taglétszámok alakulása alapján a területi szervezetek között az 5. legnépesebb a miénk - 
mondta. 2014-től a tagok száma folyamatos emelkedést mutat, évente átlagosan 25 fővel. Az 
éves ügyszámok is folyamatosan emelkednek, 2016-tól összesen 40%-kal. A hivatalvezető 
bemutatta a tagdíjfizetés alakulását 2015-2019. között; mely szintén folyamatos bevétel-
növekedést mutat. A titkárságvezető emlékeztetett, hogy a tisztségviselők tevékenységükért 
ellenszolgáltatást nem kapnak, egyedül a feladatukkal kapcsolatos utazási költségeiket tértik 
meg, elszámolás ellenében. Az elnökség két tagja az elnökségi ülések alóakalmával több, mint 
250, három tag pedig több mint 450 kilométert utazik, így az utazási költség a területi szervezet 
költségvetésében jelentős részt képez. A 2019. évi pénzügyi eredmények tükrében a KKTSZ 
pénzügyi stabilitása, folyamatos működése biztosított.  
 

A titkárságvezetői beszámolót követően a Felügyelő Bizottság elnöke Iványiné dr. Cseh 

Ibolya ismertette az FB gazdálkodásra és működésre vonatkozó véleményét a közgyűléssel. Az 
április 7-re összehívott, sikertelen ülés után az FB a gazdálkodásról szóló beszámolót április 
30-án rövid utas határozathozatallal elfogadta. Az FB elnöke az elnökség havi ülésein 
rendszeresen részt vesz, tájékoztatást kap a gazdálkodásról is. Augusztus 17-én átnézték a 2019-
es vonatkozó dokumentumokat, és ezeket precíznek, pontosnak minősítették. A gazdasági 
helyzet dokumentációja áttekinthető, megalapozott volt, ezért azt a küldöttközgyűlés részére 
elfogadásra javasolta. 
 
A 2019. évi tevékenységre vonatkozó, valamint a mérlegbeszámolót a jelen lévő 18 küldött 
ellenszavazat és tartózkodás nélkül, egyhangúan elfogadta. 
A Felügyelő Bizottság beszámolóját a küldöttek egy tartózkodás mellett szintén egyhangúan 
elfogadták. 
 

Az Etikai bizottság beszámolóját Csiri Ibolya elnök ismertette. 2019-ben panasz nem, 
érkezett, de szeptembertől 19 OGYÉI határozatot kaptak, ebből 12 intézeti gyógyszertárra 
vonatkozott. Etikai eljárás indítására nem volt szükség. A hibákat, hiányosságokat határidőben 
kijavították. Kiegészítésként megemlítette, hogy a 2020-as év is mozgalmasan kezdődött. Eddig 
11 OGYÉI határozat érkezett a KKTSZ hivatalába, melyekkel kapcsolatban már két határozatot 
is hozott az Etikai Bizottság. A COVID alatt az FB a bizottságok munkájának egységesítését 
elősegítő vélemények és esetértékelések kidolgozásában vett részt. 
Az Etikai Bizottság elnökének 2019. évi beszámolóját a küldöttek egy tartózkodás mellett, 
egyhangúan elfogadták. 
 

A következő napirendi pontban Tátrai Tibor számolt be az Ifjúsági és Integrációs Bizottság 
2019. évi tevékenységéről. Elmondta, hogy a tavalyi tisztújító választást követően az IIB ebben 
a formában megszűnt. Helyette munkacsoport alakult meg, melynek két felelőse volt: Szabó 
Alexandra csatlakozott a feladatok koordinálásához. A tavalyi események közül elsőként a X. 
Gyógyszerész Hallgatói Börzét említette, mely 2019 februárjában Debrecenben került 
megtartásra, öt képzőhelyről 450 fő részvételével, ahol a KKTSZ jövőképét 45 perces előadás 
keretében ismertette. 
 
A XV. Diákbiológus és Környezetvédő Nap Tatabányán a Bárdos László Gimnáziumban került 
megrendezésre, ahol az érdeklődő gimnazisták részére háromszor 15 percben mutatták be a 
kórházi munkát. 
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A III. Premier est időpontja 2019. június 18. volt, ahol az 5-6 perces előadásokat követően, a 
hallgatói pályázat díjátadójára is sor került.  
 
2019 novemberében, Győrben a Czuczor Gerely Bencés Gimnázium meghívására három tanóra 
keretében ismertették a gyógyszerészi területeket és az ehhez kapcsolódó tanulmányokat. Rá 
egy hónapra, szintén Győrben a helyi kamara meghívására vettek részt a Gyógyszerész Szakmai 
Nyílt Napon, melynek célja szintén a pályaválasztás előtt álló fiatalok gyógyszerész szakma 
irányába való terelése volt.  
 
A csereprogram lezárult; továbbra is várják a vonatkozó kérdőívek visszaküldését. Nagyon 
nagy szükség van ennek kiértékelésére a jövőbeni munkaterv kidolgozása érdekében – emelte 
ki Tátrai Tibor. A kiértékelés eredményének tapasztalatait - szándékaik szerint - a kamara 
országos rendezvényein is bemutatják. 
 
2020-ban eddig lezajlott a Börze és a Premier est is. A Tolna Megyei Területi Szervezettel való 
kapcsolatfelvétel még kérdéses egy, a győrihez hasonló rendezvény szervezése érdekében. 
Szeretnék felvenni a kapcsolatot a Richter Anna-díjasokkal is, velük együttműködésben 
megszólítani a gyógyszerészet iránt érdeklődő fiatalokat. 
 
2021-ben sor kerülhet a harmadik, fiatalokat megszólító pályázat kiírására, melynek célja 
továbbra is a hallgatók, diákok figyelmének felkeltése a gyógyszerészi hivatás iránt.  
Az IIB 2019. évi beszámolóját a küldöttek két tartózkodás mellett, egyhangúan elfogadták. 
 
 

A következő napirendi pont az országos küldöttek megválasztása volt. A küldöttek 
személyére 11 érvényes jelölés érkezett, melyet a jelöltek közül csak ketten fogadtak el. A 
választás eredményét Kis-Szölgyémi Mónika, a Területi Választási Bizottság elnöke ismertette 
a választói gyűléssel, mely szerint a küldöttek 16 érvényes szavazattal, egyhangúan Gyimesi 

Nórát és Kraszits Istvánt választották meg országos küldöttnek. Mivel a négy rendelkezésre 
álló országos küldötti helyre csak két tagot sikerült delegálni, így a következő küldöttközgyűlés 
is választói gyűlés formájában kerül megrendezésre a további két hely betöltése érdekében. 
 

A közgyűlés utolsó napirendi pontja a 2021.évi költségvetés ismertetése és elfogadása 
volt. Pongrácz Gábor titkárságvezető tájékoztatása szerint január 9. és február 26. között a 
Területi Szervezet és az Országos Hivatal által összesen öt alkalommal kiküldött felszólítás és 
emlékeztetők ellenére a tagdíjfizetést határidőben nem teljesítő tagok aránya 6,4% volt, mely a 
tavalyi 8,4%-hoz képest csökkenés, de még mindig viszonylag magas szám. A 34 fő írásos 
felszólítása megtörtént, a második felszólítást követően az Alapszabály rendelkezése szerint 
tagsági viszonyuk megszűnik.  
Az időarányos I. félévi mérleg alapján a 2020. évi tervezett bevételek és kiadások egyenlege 
várhatóan pozitív lesz.  
A beszedett tagdíjak mindössze 45%-át kapja meg a területi szervezet, melyből az 5%-os 
tartalékképzést követően fennmaradó összeg képezi a jövő évi büdzsét. A költségvetés 
keretszámainak meghatározása a Felügyelő Bizottsággal együtt, javaslataik 
figyelembevételével történt. A FB a tervezett 2021. évi költségvetést augusztus 17-i ülésén 
határozatával elfogadta, azt a küldött közgyűlés részére elfogadásra javasolta. 
 
A kamarai tagdíjakkal kapcsolatban időről időre számos sarkos vélemény fogalmazódik meg. 
„Mit ad érte a kamara, mit kapnak érte a tagok?” – és hasonlók – vetette fel az elnök. A 
tagdíjbevételből az elnökség nem részesül honoráriumban, ebből a KKTSZ különböző 
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projekteket finanszíroz, amelyek tagságunkat szolgálják. „Azt tudom ígérni, hogy az érvényes 
korábbi döntésnek eleget téve, a tartalék mértékének változatlanul hagyása mellett, a 
rendelkezésünkre álló pénzeszközöket továbbra is a tagság érdekében használjuk fel, arányosan 
nagyobb összeg esetén arányosan többet” – ezzel ajánlotta elfogadásra Süle András a 
költségvetést. 
A küldöttek a 2021. évi költségvetést egyhangúan, 17 igen, 0 tartózkodás és nem szavazattal 
elfogadták. 
A jövő évi tervek és célok meghatározása kapcsán a közgyűlés határozatot nem hozott. 
 
 

III. MGYK Közgyűlés 
 

Szeptember 5-én a Magyar Gyógyszerészi Kamara megtartotta küldöttközgyűlését. Az 
elnöki beszámoló egy hosszabb időszak eseményeit, főbb kérdéseit foglalta össze. A témák 
között szerepelt a bizottsági munka, a vidéki gyógyszertárak helyzete, a képzési reform, az 
adherencia valamint a Covid járvány és kezelése. Ez utóbbi téma lezárásaként Hankó Zoltán 
ezt mondta: „(…) a koronavírus-járványban eddig történtek egyértelművé tették, hogy a 

járvány nemcsak a társadalmi együttélés szabályait változtatja meg, hanem a minket körülvevő 

technológiai környezet is meg fog változni. Maradandóan. Ez nekünk is további kihívást jelent, 

amire fel kell készülnünk. Két éve kértem kollégáimat, hogy a telemedicina kihívásaival és az 

általuk előidézett további változásokkal nézzünk szembe. Ez a feladat úgyszintén aktuálissá 

vált.” 
 
A közgyűlésen a küldöttek elfogadták a Kamara etikai kódexének módosítását, továbbá az 
MGYK 2019. évi gazdálkodásáról szóló beszámolót és mérleget, majd a 2021. évi költségvetési 
tervezetét.  Az utolsó két napirendi pontot – áramszünet miatt – a mobiltelefonok fénye mellett 
tárgyalták meg. Megválasztották az új tisztségviselőket is.  
A teljes elnöki beszámoló itt olvasható: https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20200908/eln-
beszam.pdf 
 
 

IV. MGYK elnökségi ülés 
 

Az elnökség augusztus 27-i ülésén, meghívottként részt vett dr. Szűcs Attila, az OGYÉI 
főigazgató-helyettese és dr. El Koulali Zakariás országos tiszti főgyógyszerész. Az ülés elején 
a résztvevők megemlékeztek a nemrégiben elhunyt dr. Szabó Sándorról, a Kamara örökös, 
tiszteletbeli elnökéről. 
 
Hankó Zoltán kamarai elnök kezdeményezte a MOK és a MESZK elnökeinek találkozóját. 
Ennek célja a COVID-járvány eddigi szakmai, szakmapolitikai és kamarai 
tapasztalatainak összegzése volt. A résztvevők megállapodtak a további egyeztetésekben 
mind a járvánnyal, mind az egészségügy strukturális átalakításával kapcsolatban. 
 
Az előző ülés óta több témában is egyeztetés illetve levélváltás volt kormányzati és hatósági 
szereplőkkel. Nyitrai Zsolt miniszterelnöki megbízott levélben válaszolt a TEÉ beadványára, 
és azt ígérte, hogy figyelembe veszik a Kamara álláspontját a gyógyszertári marketing, a vidék 
gyógyszerellátása és a jövedelmezőség kérdésében is. Gyopáros Alpár, a modern települések 
fejlesztésért felelős kormánybiztos a kamarai elnökkel többször is tárgyalt a kistelepülések 
gyógyszerellátásáról. A gyógyszertáraknak a kistelepülések lakosság-megtartásban játszott 
szerepéről folytatott diskurzusban részt vett még az ITM Kereskedelmi Államtitkárságának 



10 

kabinetfőnöke és főosztályvezetője, továbbá Lázár Vilmos, a CBA elnöke, Szőke Zsolt, a COOP 
elnöke és a Magyar Posta képviselője. Hankó Zoltán Horváth Ildikó államtitkárral az őszi 
jogalkotási programról tárgyalt. Hankó Zoltán a Kamara korábbi javaslataira emlékeztette az 
államtitkárt, de érdemi tervekről nem kapott tájékoztatást.  
 
Péterfalvi Attila, a Nemzeti Adatvédelmi és Információszabadság Hatóság elnöke dr. Hankó 

Zoltánnal a gyógyszertárak adatkezelésével kapcsolatos kérdésekről egyeztetett. 
 
A Szellemi Tulajdon Nemzeti Hivatala elnökével zajlott az a megbeszélés, amelyet dr. 

Németh Mónika, a HENT titkára szervezett, és amelynek témája a Biztonságos étrend-
kiegészítő program további fejlesztése volt. 
 
Az EESZT-vel folytatott egyeztetéseken Hankó Zoltán az e-recepttel kapcsolatos jogszabályi 
korrekciók összehangolásáról is megállapodott az EESZT vezetőivel. 
 
 

V. Gyászjelentés 
 

Mély fájdalommal és megrendüléssel tudatjuk azokkal, akik ismerték és szerették, hogy a 
Csolnoky Ferenc Kórház volt főgyógyszerésze, dr. Serhalné dr. Juni Emília 2020. 
szeptember 10-én, 59 éves korában, türelemmel viselt hosszas betegség után elhunyt. 
 
Temetése 2020. szeptember 17-én, csütörtökön 17.30-kor lesz az úrkúti temetőben. 
 
A család kérése, hogy a szertartás ideje alatt a megjelentek a maszkviselésre vonatkozó 
előírásokat betartani szívesedjenek. 
 
 

VI. Hírek röviden 
 

Megjelent a HVG-ben a Covidos betegek kórházi kezeléséről szóló cikk. Ebben Süle András 
is nyilatkozik a gyógyszeres terápiáról. A cikk a Kamara honlapján is elérhető: 
https://www.mgyk.hu/a-hvg-hu-interjuja-a-koronavirus-fertozottek-korhazi-kezeleserol.html 
 

Hankó Zoltánnak az OGYÉI minikonferenciára vonatkozó véleménye szerint ilyen 
sokoldalú megközelítésben ez a témát eddig nem dolgozták fel. Mint mondta, „nagyon jó, 

hogy a gyógyszerészek széles köre előtt lehetett beszélni”, ahol a járvány kezelésének 
kommunikációs, jogalkotási, szakmai-tudományos és logisztikai kérdései mellett szóba 
kerülhettek például a patikai tapasztalatok és a nagykereskedelemmel kapcsolatos kérdések is. 
 

Megjelent a 26/2020. (VIII. 4.) EMMI rendelet az egészségügyi szakmai kollégiumról. 
A szakmai kollégium tagjait a miniszter nevezi ki; a megbízatás négy évre szól. Elnökségét a 
tagozatok elnökei és a testület elnöke alkotják, elnökét a miniszter nevezi ki. Az ötfős 
tagozatoknak elnöke, titkára és három tagja van. A tagozat elnökét, a titkárt és tagjait a miniszter 
kéri fel, de minden tagozatban legalább egy fő az orvos- és egészségtudományi képzést folytató 
egyetemeket képviseli. 
 

Elkészült a kórházi-klinikai gyógyszerészetről szóló összefoglaló. Gyimesi Nóra 
munkáját a KKTSZ elnökségi tagjai véleményezik. A végleges anyag tartalmazza a széleskörű 
bevezetéshez szükséges kamarai lépések leírását is. A Gyógyszerészi Hírlapban Gyimesi Nóra 
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írása a témában: „A klinikai gyógyszerészi szolgálat jelenlegi helyzete és lehetőségei” címmel 
jelent meg. 
Dr. Gyimesi Nórával közöl interjút a szeptemberi Gyógyszerészi Hírlap „A betegágy 
mellett” címmel. 
https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20200903/gyh20szept.pdf (19-21. ill. 22-23.oldal) 
 

Szeptember 1-től újraindult a koronavírus-tájékoztató.  
Az 50. szám elérhető: https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20200901/kor50.pdf  
Az 51. szám linkje: https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20200914/kor51.pdf 
 

Elindult az MGYK adherenciát növelő videóinak bemutatása, melyek a kamara 
honlapján érhetőek el.  
 

A MOK kezdeményezi az egészségügyi szakmai kamarákról szóló törvény módosítását, 
és azt szeretné, ha a két társkamara is csatlakozna a kezdeményezéshez. 
 

Elsőként prof. dr. Paál Tamás és dr. Brezanóczy Ferenc számolt be az új FoNo előkészítő 
munkájáról. Mint elhangzott, az új FoNo előkészítése befejeződött, és a megjelentetéssel 
kapcsolatos kérés az Államtitkárságon van. 
 

Rendezvény a „Gyógyszerészek világnapja” alkalmából. A Magyar 
Gyógyszerésztudományi Társaság és az MTA Gyógyszerésztudományi Osztályközi Állandó 
Bizottság „A Covid-19 kihívásai” címmel tartja ONLINE videokonferenciáját. 
Bővebben: https://mgyt.hu/wp-content/uploads/2020/09/WPD-2020-meghivo-online.pdf  
 
Budapest, 2020. szeptember 14. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Az MGYK-KKTSZ kiadványa 
Felelős kiadó: Dr. Süle András 
Szerkesztő: Dr. Koncz Mária 


